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   هادي عسگري
رئيس س�ازمان ميراث فرهنگي از رايزني با وزارت امورخارجه 
براي تسهيل و لغو صدور رواديد گردشگران خارجي خبر داد. 
علي اصغر مونس��ان، ديروز بع��د از جلسه هیئت دول��ت در جمع 
خبرنگاران از برنامه هاي س��ازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري براي افزايش ورود گردشگران خارجي به كشور خبرداد. 
مونسان با اش��اره به درآمدزايي حدود هزار و 200 دلاري ورود هر 
گردشگر خارجي به كشور از رايزني با وزارت امور خارجه براي تسهیل 
در صدور رواديد گردشگران خارجي و لغو رواديد گردشگران خبر داد.  
بحث افزايش درآمد كشور از طريق ورود گردشگران خارجي و كمك 
به صنعت بدون نفت، براي دولت يازدهم و اكنون دولت دوازدهم، 
آنقدر اهمیت داشته است كه هر گاه رئیس جمهور درباره طرح هاي 
اشتغال زا صحبت كند گريزي نیز به توسعه گردشگري مي زند. دكتر 
روحاني در مصاحبه تلويزيوني اخیر نیز به بحث توسعه گردشگري 
اشاره داشت و متعاقب آن علي اصغر مونسان، رئیس جديد سازمان 
میراث فرهنگي از رايزني ها براي تسهیل ورود توريست هاي خارجي 
به ايران مي گويد.  در س��ال هاي اخیر، افزايش سفر توريست هاي 
خارجي رونق نسبي را در بخش گردش��گري كش��ورمان به همراه 
داش��ته اس��ت، به نحوي كه ظرفیت محدود پذيرش توريست در 
شهر هاي گردشگرپذير ايران به سرعت تكمیل شده و امكان استقرار 
گردشگران بیشتر را سخت كرده است. در اين شرايط دولت ترجیح 
داده است سرمايه گذاران بخش خصوصي را به سرمايه گذاري روي 
پروژه هاي هتل سازي تشويق كند. با وجود اينكه هتل هاي در دست 
ساخت به مرور به ظرفیت اقامتي افزوده مي شود، دولت طرح هاي 

بالا بردن میزان گردش��گران خارج��ي را دنبال مي كن��د. با وجود 
وعده هاي خوش بینانه مديران دولتي براي توسعه گردشگري، هنوز 
بسیاري از كارشناسان اين حوزه با ديده ترديد به آينده گردشگري 
نگاه مي كنند.  در مقابل مونسان معتقد است گردشگري مي تواند 
راه توسعه شهرهاي كوچك باش��د. وي ديروز به خبرنگاران گفت: 
در س��ازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري مي توانیم 
با رقمي بسیار كوچك اش��تغال زيادي ايجاد كنی��م، اين درحالي 
است كه در س��اير بخش ها با رقم هاي بسیار سنگیني شغل ايجاد 
مي شود.  رئیس سازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
خاطرنشان كرد: در بخش صنايع دستي برنامه ايجاد 70 هزار شغل 
را به رئیس جمهور داده ايم. براساس برنامه اعلام شده به ازاي هر شغل 
50 میلیون تومان اعتبار پیش بیني شده است. اين در حالي است كه 
در ساير بخش ها اين رقم به 500 میلیون يا حتي يك میلیارد تومان 
نیز مي رس��د.  مونسان همچنین از مذاكره با دولت عراق براي لغو 

رواديد براي زائران ايراني خبر داد. 

سازمان ميراث فرهنگي و وزارت امور خارجه در حال رايزني اند 
احتمال لغو رواديد براي گردشگران خارجي 

حيدريان براي همه حكم مي زند
وزير ارشاد هنوز درباره ابقاي رئيس سازمان سينمايي اظهارنظري نكرده است  

  محمد صادقي
محمدمه�دي حيدريان، رئيس س�ازمان س�ينمايي روزهاي 
پ�ركاري را ب�راي خ�ود رق�م  زده اس�ت و ب�راي مدي�ران 
مختل�ف س�ازمان تابع�ه اش اح�كام جدي�د ص�ادر مي كند.

 اصرار شديد حیدريان براي صدور احكام به خاطر آن است كه 
وي به خبرنگاران گفته در تغییرات وزارت ارشاد، وي از سمت 
رياست سازمان سینمايي بركنار نمي ش��ود! اين ادعا در حالي 
انجام شده است كه س��یدعباس صالحي، وزير جديد ارشاد از 
هرگونه اظهارنظري درباره ابقا يا بركن��اري معاونان و مديران 
وزارتخانه خودداري كرده و صرفاً تا امروز براي معاونت فرهنگي 
كه خود پیش از وزارت، تصدي آن را بر عهده داشت، حكم صادر 
كرده است.  روز گذشته رئیس سازمان س��ینمايي حكم انتصاب 
دبیر سي وششمین جشنواره فیلم فجر را صادر كرد و در حالي كه 
گزينه هاي متعددي مانند رضامیركريمي و منوچهر ش��هسواري 
براي تصدي دبیري جش��نواره فیلم فجر مط��رح بودند، حیدريان 

ترجیح داد اين س��مت را به ابراهیم داروغه زاده بدهد. داروغه زاده، 
معاون فعلي نظارت و ارزشیابي سازمان سینمايي تا چند روز پیش 
دبیري جشنواره فیلم سلامت را نیز برعهده داشت. اين مدير سازمان 
سینمايي در حالي قرار است جش��نواره فجر را در اختیار بگیرد كه 
صحبت هاي زيادي درباره غیررقابتي ش��دن فجر و حتي برگزاري 
آن از سوي خانه سینما، به میان آمده كه همگي حاكي از احتمال 
كاهش ارزش و اهمیت برگزاري جش��نواره فجر اس��ت. با انتصاب 
دبیر جشنواره تكلیف برگزاري سي وششمین فجر سینماي ايران 
مشخص شد، اما مشخص نیست چرا در اين روزها محمد حیدريان 
به شدت به دنبال صدور احكام مديريتي است! اگر قرار است رياست 
وي بر سازمان س��ینمايي مداومت داشته باشد، پس چرا اينقدر در 
صدور احكام شتابزده عمل مي شود و اگر قرار است برخلاف ادعاهاي 
انجام شده درباره ابقاي وي، حیدريان خطر ترك سازمان سینمايي 
را احساس كرده، چرا مي خواهد با صدور احكام جديد دست رئیس 
بعدي را براي مديريت بر سازمان س��ینمايي ببندد؟! صدور احكام 
متعدد از سوي برخي مديراني كه احتمال تغییر آنها بالا است، يكي 
از شیوه هايي است كه معمولاً در تغییرات بنیادي ناشي از جابه جايي 
دولت ها ش��اهد آن هستیم و در آن يك مدير تلاش مي كند براي 
آينده مدير بعدي شرايط را سخت و تا حد امكان حضور نیروهايش 
را براي استفاده هاي بعدي تضمین كند.   محمد حیدريان كه بعد از 
بركناري حجت الله ايوبي، رياست سازمان سینمايي را بر عهده گرفته 
است، از جمله مديران قديمي س��ینمايي است كه از اوايل دهه 60 
وارد سینما شده و سال هاي متمادي در سمت هاي مختلف سینمايي 

فعالیت داشته است. 

۴ نكته درباره رده بندي سني فيلم هاي سينمايي 
و مشكلي كه حل نخواهد شد

محمد مهدي حيدريان، رئيس سازمان سينمايي از اعمال قانون 
تعيين رده بندي سني در سالن هاي سينمايي خبر داد. به اعتقاد 
حيدريان با تعيين رده بندي س�ني براي فيلم هاي س�ينمايي، 
بسياري از مشكلات و نقايص سينماي ايران جبران خواهد شد. 
 ۱ - نظ��ام درجه بندي س��ني محصولات رس��انه اي در بسیاري از 
كشور ها به ويژه كشورهايي كه آثار سرگرم كننده زيادي در صنعت 
س��ینما و بازي تولید مي كنند، اجرا مي ش��ود. اي��ن درجه بندي با 
توجه به محتوا و گرافیك اثر و بر اساس عوامل مختلفي، چون سن 

مخاطب، شرايط جغرافیايي و فرهنگي تعیین مي شود. 
در كش��ور ما نیز طرح رده بندي س��ني در مورد بازي هاي رايانه اي 
سال هاست انجام شده، اما آن طور كه لازم است، نظارت كافي روي 
آن صورت نمي گیرد.  معمولاً افراد با توجه به تبلیغات و جذابیت هاي 
داستاني و گرافیكي، محصولي را انتخاب كرده و بعضاً به رده بندي 
سني آن توجهي نمي كنند. در نتیجه بیشتر از طراحي چنین نظامي، 

اجراي آن اهمیت دارد. 
 2 - سینماي ايران از نبود قانون رده بندي سني آثار سینمايي رنج 
مي برد و هنوز هم زمان مش��خصي براي اجراي اين طرح مشخص 
نش��ده، اما به نظر مي رس��د اين قانون به رغم نظر رئیس س��ازمان 
سینمايي، درد بزرگي را از سینماي ايران دوا نخواهد كرد بلكه صرفاً 

مي تواند به شكل استفاده مخاطبان سینما سر و سامان ببخشد. 
در حال حاضر مهم ترين مشكل سینماي ايران را مي توان تولید آثار 

متنوع و مناسب براي گروه هاي سني مختلف دانست. 
از آنجا كه با توجه به وضعیت اقتصادي و معیش��ت طبقه متوسط 
جامعه ايران، اين روز ها »س��ینما رفتن« بیش ترين و راحت ترين 
سرگرمي خانواده ها شده اس��ت، بايد اين س��ؤال را پرسید كه اگر 
خانواده اي تصمیم داشته باشند همراه با فرزندان خود به تماشاي 

يك فیلم در سالن سینما بنشینند، چه حق انتخابي دارند؟
براي پاسخ به اين سؤال كافي است سري به سايت هاي فروش بلیت 
سینما بزنیم. وقتي در خوش بینانه ترين حالت، تنها يك اثر سینمايي 
مناسب گروه سني كودك و نوجوان روي پرده هاي سینما در حال 
اكران است، به نظر مي رس��د اجراي طرح رده بندي سني، اولويت 

اصلي محسوب نمي شود. 
هرچ��ه از دهه 60 فاصله گرفته ايم، تعداد انگش��ت ش��ماري فیلم 
مناسب براي گروه سني كودك تولید شده و متأسفانه اكثر فیلم هاي 
تولید شده س��ال هاي اخیر قصه هايي دارند كه از شرايط جامعه و 

خواسته هاي مخاطب كودك دور است. 
3 - در يكي از برنامه هاي خندوانه، وقتي مجري از پیمان معادي كه 
مهمان برنامه بود، در مورد تماشاي آثار سینمايي او توسط فرزندانش 
سؤال پرسید، اين بازيگر در پاسخي تأمل برانگیز گفت: فرزندان من 

تاكنون هیچ كدام از فیلم هاي من را تماشا نكرده اند. 
درباره الي، جدايي نادر از سیمین، ابد و يك روز، برف روي كاج ها و... 
همگي جزو پرفروش هاي زمان اكران خود بودند و اين بدان معني 
است كه بخش زيادي از جامعه و به ويژه طبقه متوسط به تماشاي 
اين آثار نشسته اند. حال، وقتي يك سینماگر كه خود بخشي از تولید 
اين آثار است و با آنها در جامعه شناخته مي شود، اجازه تماشاي اين 
آثار را به فرزندان خود نمي دهد، مي توان زنگ خطر را براي مديران 
سینمايي به صدا درآورد زيرا بسیار كم هستند والديني كه پیشتر، 
از محتواي آثار سینمايي باخبرند تا به تماشاي فیلمي كه مناسب 

خانواده شان نیست، ننشینند. 
در سال هاي اخیر شرايط فرهنگي مانند نوع پوشش و موقعیت هاي 
داستاني بسیاري از فیلم هاي س��ینمايي با آثاري كه خانواده ها از 
طريق رسانه غالب يعني تلويزيون تماش��ا مي كنند، فاصله گرفته 
است و همین باعث ش��ده موضوع بعضي فیلم ها مناسب بسیاري 

از خانواده ها نباشد. 
خاطرم هست در يكي از اكران هاي عمومي فیلم لانتوري، خانواده اي 
با فرزند شش ساله خود به سینما آمده بودند تا فیلم را تماشا كنند. 
مطمئناً تماشاي چنین فیلمي در هر كشوري با رده سني بالاي ۱8 
سال منطقي خواهد بود، اما بايد بپذيريم كه يك خانواده ايراني، در 

بسیاري مواقع ناچار به تماشاي بسیاري از فیلم هاست. 
 4 -در چند س��ال گذش��ته مش��خص ش��ده رويكرد مديريت 
سینمايي، بیشتر نظارتي اس��ت تا حمايتي و تولیدي، اما آنچه 
مهم تر از رده بندي سني آثار سینمايي است –كه البته لازم است 
و حتي اجراي آن به تأخیر افتاده- زمینه سازي و ايجاد شرايطي 
مناس��ب از طرف مسئولان براي تولید آثار متنوع و مناس��ب با 
خواسته هاي جامعه و سرگرم كننده براي مخاطب ايراني است؛ 
فیلم هايي كه لااقل وقتي يك خانواده بعد از تماشاي آن از سالن 
س��ینما بیرون مي روند، از هزينه اي كه صرف كرده اند، رضايت 

داشته باشند. 

سالن نمايش يا سالن رقص؟ مسئله كدام  است؟!
   ايزد مهرآفرين

تئاتر يعن��ي زندگي، يعني مكاني براي زيستن ش��ايد حتي 
ثانیه اي! تئاتر قرار اس��ت ي��ك مكان حفاظت ش��ده براي 
جلوگیري از انق��راض آخرين گونه هاي ن��اب و نخبگي هنر 
باشد، يعني مكاني كه هنوز به صنعت و مناسبات بازاري هنر 

آلوده نشده است. 
حقیقت اين است كه از گذشته هاي بسیار دور ما انواع بسیاري 
از نمايش ها را در ايران داش��تیم. شاخص ترين آنها همچون 
تعزيه و ش��بیه خواني در س��فره خانه ها تا انواع نمايش هاي 
روحوضي و... . ولي اين هنر كه اصل آن مربوط به يونان است 
و از غرب وارد كش��ور ما شده اس��ت، يك هنر نخبگي بوده 
اس��ت ولی ما در حال حاضر با نوعي تئاتر ب��ه نام روحوضي 
مواجه هستیم كه اس��م مدرن آن هم، ك��ه ديگر راحت هم 
تلفظ مي شود تئاتر آزاد است كه متأسفانه در تهران هم ديده 
مي شود و در بسیاري از تماشاخانه ها و حتي سالن هاي سینما 
بر صحنه مي رود. سالن هاي سینما حتي بعضي از سانس هاي 
خود را به  رغم كشمكش هاي اكران فیلم ها به اين نمايش ها 
اختصاص داده اند و اختصاص پیدا كردن زمان و سالن به اين 
چنین نمايش هايي كه اصلًا زيبنده نیس��ت و هیچ آگاهي، 
روشنفكري و درك و ش��عوري به مخاطب اضافه نمي كند، 

بسیار فاجعه برانگیز است. 
ديگر به اين گونه آثار، نمايش يا تئاتر نمي توان گفت، بلكه بايد 
آنها را با نام »صحنه هاي ش��بانه« خطاب كرد؛ نمايش هايي 
كه س��بك و ش��یوه اجراي آن، كاملا مخالف عرف و موازين 
شرعي اس��ت و رنگ و بويي از فرهنگ و آداب و رسوم ايراني 
در آنها ديده نمي شود و ما حتي شاهد ترويج همجنس گرايي 
و مسائلي از اين دس��ت در میان بازيگ��ران نمايش بوده ايم.  
هرچند ك��ه مخاطبان، هی��چ كاري به متلك ه��اي پیش پا 
افتاده و شكلك هاي بي مزه اين افراد كه به اسم هنرمند تئاتر 
شناخته مي شوند ندارند و به آنها نمي خندند. اين آثار براي 
مخاطباني نمايش داده مي شود كه نیاز به تربیت هنري دارند. 
ما نبايد مخاطب را به حال خودش رها كنیم و حتي آگاهي او 
را دستمايه اي براي پر كردن گیشه و ركورد آمار فروش قرار 
دهیم.  لحن اين نمايش ها كوچ��ه و بازاري و پر از حرف هاي 
نامناسب است؛ حرف هايي كه ديگر شبیه ديالوگ نیست و 
تبديل به فحش شده اس��ت كه میان بازيگران همانند توپ 
فوتبال ردوبدل مي ش��ود و ش��نیدن اين بي ادبي ها در تئاتر 
لزومي ندارد و اگر كسي تمايل به شنیدن آنها دارد، تنها كافي 
است سَ��ري به خرابه هاي تهران و اطراف آن بزند. بیان اين 
حرف هاي ركیك و كوچه و بازاري در تئاتر هرگز هنر نیست. 
محتواي اين نمايش ها هرگز ش��باهتي به تئات��ر به معناي 

اصیل زندگ��ي و بی��ان درك واقعیت ندارد. اي��ن نمايش ها 
آثاري بي محتوا هستند كه با س��طح شعور مخاطب شوخي 
مي كنند؛آثاري كه شايد ارزش يك بار ديده شدن هم ندارند، 
چرا كه به شدت اصل و اس��اس تئاتر را زير سؤال مي برد و از 
هر آويزه اي براي نگه داشتن مخاطب تئاتر در سالن استفاده 
مي كند و هرگز سعي نمي كند مخاطب را به فكر وادارد و به 
او درسي از درس هاي زندگي بدهد. البته بايد گفت كه اين 
گونه تئاترهاي بي محتوا كه همانند تئاتر آزاد در سالن ها روي 
صحنه مي روند، درسي هم ندارند كه به مخاطب ارائه بدهند، 

چراكه محتوايي ندارند كه مخاطب را به فكر فرو ببرد!
چطور مي شود فرهنگ اصیل ايراني و تئاترهاي قديم تهران را 

كه سرشار از پند و عبرت بود با اين شبه تئاتر مقايسه كرد؟
تئاتر، رقص و آواز نیست، تئاتر درس زندگي است اما انگار در 
حال حاضر بعضي تئاترها در برخي سالن ها تبديل به مكاني 

براي آزادي شده است، البته آزادي نه شايد بي بند و باري!
ذات تئاتر مقدس اس��ت، نبايد آن را با مح��ل بي بند و باري 
اش��تباه بگیريم. بزرگاني همچون حمید سمندريان در اين 
سالن ها درس زندگي داده اند و جريان واقعي زندگي را روي 
صحنه برده اند نه بي محتوايي! نه رقص و آوازهايي كه شايد 

جاي آن در جايي ديگر باشد. 
شايد بهتر باشد سازمان نظارت و ارزشیابي نمايش زير نظر 
مركز هنرهاي نمايش��ي، به جاي اينكه ب��ه مسائل كوچك 
كم اهمیت و بي اهمیت برخي آثار توج��ه كند ، به محتواي 
برخ��ي نمايش ها توجه كن��د و به هر نماي��ش بي محتوايي 
مجوز ندهد و امیدواريم وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي دولت 
دوازدهم با مرور چهار سال گذش��ته حوزه تئاتر و با تدبیري 
تازه در جهت نظارت و رسیدگي به مطالبات و معضلات گامي 
بردارد. تئاتر يعني بیان واقعیات جامعه با زبان هنر؛ هنري كه 
حتي كلام از بیان آن قاصر اس��ت. تئاتر ترويج بي محتوايي 
نیست بلكه تئاتر هنري مادر است كه جامعه را از بي فرهنگي 

نجات مي دهد. 

   جواد محرمي
بخ�ش قابل توجه�ي از نوس�تالژي دوران 
دفاع مق�دس و انقلاب اس�لامي با موس�يقي 
عجين اس�ت، هنوز پ�س از نزدي�ك به چهار 
دهه در ايام ده�ه فجر موس�يقي اصلي ترين 
داش�ته هاي آرش�يوي صداوس�يما ب�راي 
زن�ده ك�ردن ي�اد و خاط�ره آن روزهاس�ت. 
حماسه، اصلي ترين وجه موسیقي انقلاب و دفاع 
مقدس است و به جرئت مي توان گفت موسیقي 
در هیچ دوره اي از انقلاب اسلامي به اندازه دوره 
ابتداي انقلاب و دفاع مق��دس برجسته و ممتاز 
نبوده اس��ت؛ دوره اي كه تقريباً تمام س��رودها و 
ترانه هايي كه براي ارزش ها ساخته مي شد خوب 
از آب درمي آمد و به دل ها مي نش��ست، درست 
برخلاف دهه هاي بعد ك��ه با وجود افزايش كمي 
آثار، كیفیت كارها به شكلي بود كه اغلب چنگي 
به دل نمي زد و همین سبب مي شد تا در حافظه 

تاريخي مردم جايي نداشته باشد. 
   مسير موسيقي به سمت ناكجاآباد

سیدمحمد میرزماني، آهنگساز در اين باره معتقد 
است: موسیقي پديده اي دو بعُدي است؛ يك بعُد 
آن مصرفي و بعُد ديگر فرهنگي اس��ت. موسیقي 
ما در حوزه فرهنگي پیش��رفت نكرد و درجا زد. 
من هش��دار مي دهم ك��ه مسیر موس��یقي ما به 
ناكجاآباد است. اين موس��یقي در حوزه مصرف 
به جايي رس��یده كه ديگ��ر آث��ار ماندگاري هم 
س��اخته نمي ش��ود. در گذش��ته ما آثار ماندگار 
زيادي داشتیم. اما الان خوانندگان ما براي مدتي 
روي صحن��ه هستن��د و پس از مدت��ي فراموش 
مي شوند. در زمان انقلاب آثار برجسته اي داريم 
كه از نمونه هاي آن »كجايید  اي شهیدان خدايي« 
است. در حوزه موس��یقي دفاع مقدس هم آثاري 
ماندگار با گیرايي بسیار تولید شد اما در اينجا هم 
اين رويه ادامه پیدا نكرد. متأسفانه ما میدان را به 
دشمن واگذار كرده ايم و در حوزه موسیقي شاهد 
اين هستیم كه اشعار سخیف و سبك با مضامیني 

سُست و عشق هاي سه بعُدي روي كار آمده اند. 
اين هنرمند به اين اشاره مي كند كه: به نظر من 
بايد در حوزه هاي ارزشي تلاش كنیم تا آثار خوبي 
تولید كنیم. هنوز آهنگسازان بزرگي مانند احمد 
پژمان و هوشنگ كامكار و فريدون شهبازيان در 
میان ما هستند. در حوزه ش��عر هم كه استادان 
بسیاري داريم و دست مان پرُ است. ما هنرمندان 

باارزشي داريم كه بايد از آنها استفاده كنیم و اگر 
اين كار را نكنیم اين هنرمن��دان از بین مي روند. 
به نظرم برخي مسائل دس��ت به دست هم داده 
و مانند ي��ك زنجیر عمل مي كنند. م��ا از طرفي 
موس��یقي را به مردم معرف��ي نمي كنیم، يعني 
فرزندان ما موسیقي را از ماهواره دريافت مي كنند. 
ماهواره هايي كه روي پشت بام ها هست، بمب هاي 
خوشه اي است كه فرهنگ ما را نشانه گرفته اند. 

به گفته میرزماني، دهكده جهاني مرحله نخستش 
برداش��تن مرزهاي فرهنگي بود. براي برداشتن 
مرزهاي بین كشورها اول بايد مرزهاي فرهنگي 
را برداشت. الان موسیقي سینماي ما و موسیقي 
مجموعه هاي تلويزيوني ما هويت ندارند. به ندرت 
ديده مي ش��ود كه مجموعه اي تلويزيوني مانند 
پايتخت هويت موسیقي داشته باشد. امروزه صدا 
و سیما قادر به تولید موسیقي نیست، منتظر است 
كه موسیقي در بیرون منتش��ر شود و در شوراي 
نظارت صداوسیما بررسي و بعد هم در تلويزيون 
پخش ش��ود. كسي هست كه ش��ش ماه كلاس 
گیتار رفته است، بعد خواننده شده و بعد هم در 
تلويزيون به عنوان كارش��ناس موسیقي سخن 
مي گويد. دولت و سازمان برنامه و بودجه بايد به 
فكر پدافند فرهنگي باشد و برايش بودجه  خوب 
در نظر بگیرد. اگر ما به تولید برسیم مي توانیم با 
آثار سخیف و بي هويت مقابله كنیم، در غیر اين 
صورت میدان را بايد رها كنیم. تولید آثار هنري 
و فرهنگي برنامه، تخصص و مديريت مي خواهد. 
متأسفانه در برخي ارگان ها برخي ها دور هم جمع 
ش��ده اند و به مناس��بت هاي مختلف و براساس 
رويدادهاي روز آثاري را تولید مي كنند، اين كار 

تولید نیست. 
   لش�كر فرهنگي و نظامي بايد با هم كار 

كنند
سعید بیابانكي، شاعر انقلاب و منتقد ادبي نیز در 
نشستي كه روز گذشته با عنوان گفتمان موسیقي 
دفاع مقدس در خبرگزاري تسنیم برگزار شد در 
اين باره اينگونه اظهارنظر مي كند كه: اين درست 
است كه هش��ت س��ال جنگ تحمیلي خیلي از 
زيرساخت هاي ما را خراب و خسارات بسیاري به 
ايران وارد كرد اما با اين حال، ژانر هنري، فرهنگي 
و ادبي دفاع مقدس را هم به ما بخشید. الان 30 
سال از جنگ گذشته اما هنوز شعر و موسیقي اين 
ژانر زنده است. اينها نش��ان مي دهد كه فرهنگ 

دفاع مقدس هنوز پويا و زنده است. در زمان جنگ 
ما يك رسانه داش��تیم كه آن هم راديو تلويزيون 
بود. جالب اينكه راديو در زمان جنگ از تلويزيون 
جلوتر بود. الان همین صداوسیما رقیبان بسیاري 
دارد ك��ه مهم ترين��ش همین فض��اي مجازي و 
شبكه هاي اجتماعي و البته شبكه هاي ماهواره اي 
است. پس از جنگ بر اثر بمباران تبلیغات ذهن 
موسیقايي مردم ما به ش��دت تغییر كرده است. 
كسي باورش مي شد كه س��رود »بهمن خونین 
جاويدان« با ش��عر دكت��ر همافر ب��ه آرم انقلاب 
تبديل شود. اين س��رود را تعدادي جوان دور هم 
جمع ش��دند و خواندند؛ اتفاقي كه آن زمان رخ 
مي داد و الان خبري از آن نیست، در آن زمان اين 
كارها دلي و خودجوش شكل مي گرفت اما الان 

اينگونه نیست. 
اين هنرمن��د مي افزايد: متأس��فانه برخي گمان 
مي كنند كه تنها داشتن نیروي نظامي قدرتمند 
براي كش��ور كافي اس��ت. اين تصوري است كه 
بسیاري از كش��ورها به آن معتقدند، در حالي كه 
لشكر فرهنگي همیشه كار اصلي را انجام مي دهد. 
در خاطرات آقاي آهنگ��ران هست كه در خیلي 
از ش��ب هاي عملیات كه به معبر می��ن برخورد 
مي كردند كسي جرئت جلو رفتن نداشت اما آقاي 
آهنگران با ۱0 دقیقه نوحه خواني كاري مي كرد كه 
رزمندگان براي جلو رفتن سرودست مي شكستند. 
اين نشان از تأثیر شعر و موسیقي دارد. در حوزه 
مديريت موسیقي ما به جايي رسیده ايم كه كل 
موس��یقي را به بخش خصوصي واگذار كرده ايم، 
در حالي كه هر چیزي خصوصي سازي اش خوب 
نیست. موسیقي خصوصي يعني موسیقي تجاري. 
الان آقايي ت��ا ديروز در بازار علوف��ه بوده و امروز 
تصمیم به حضور در بازار موس��یقي گرفته است. 
اين آقا هر خواننده اي كه بخواه��د را با تبلیغات 
به س��تاره تبديل مي كند و از همین خواننده ها 
درآمدهاي بسیاري كسب مي كند. صداوس��یما 

هم به اين ستاره پروري دامن مي زند. 
   تعريف به روزي از موسيقي انقلاب وجود 

ندارد
مصطفي محدثي خراس��اني، ش��اعر، ترانه سرا و 
منتقد ادبي نیز در اين باره معتقد است: نهادهايي 
كه تعهدي در خود احساس مي كنند و مي خواهند 
به اين ماجرا ورود كنند و گسستِ به وجود آمده 
در فرهنگ و هنر دفاع مق��دس را جبران كنند، 
متأسفانه تعريف به روزي از موسیقي و شعر دفاع 
مقدس ندارند، تا مي خواهند فراخواني بدهند با 
همان كدها و تعريف هاي چندين سال پیش وارد 
مي شوند. تعريف اين ارگان ها به دلیل گسستي 
كه در اين زمینه وجود دارد، به روز نشده است. به 
نظرم بايد نگاه ما به اين مسئله از سمت موضوع 
محوري به سمت موضع محوري بیايد. متأسفانه 
مديران ما با همین ظاهر ماجرا قانع مي ش��وند. 
گاهي ديده ام ك��ه برخي از ش��ركت ها، متولیان 
فرهنگي را قانع مي كنند تا آثارش��ان را حمايت 
كنند. جالب اينكه آثار اين ش��ركت ها به عنوان 
اثر انقلابي منتشر هم مي ش��وند. يكي از بركات 
برگزاري چنین نش��ست هايي، مسائلي است كه 
مهمانان عزيز بیان مي كنن��د و انگیزه لازم براي 

اجرايي كردن اين ايده ها را به ما مي دهد. 

سال هاست كه موسيقي انقلابي بي بهره از خلق اثري برجسته است

 مرثيه اي بر ركود موسيقي انقلاب 
و دفاع مقدس

 كليات طرح ترويج كتابت قرآن كريم
 به رسم الخط مفاخر ملي تصويب شد

كتاب�ت  تروي�ج  ط�رح  كلي�ات  مل�ت  خان�ه  در  م�ردم  نماين�دگان 
كردن�د.  تصوي�ب  را  مل�ي  مفاخ�ر  رس�م الخط  ب�ه  كري�م  ق�رآن 
نمايندگان در نشست روز گذشته )چهارش��نبه 8 شهريور( مجلس شوراي اسلامي در 
جريان بررسي طرح ترويج كتابت قرآن كريم به رسم الخط مفاخر ملي با كلیات اين طرح 
با ۱۱9 رأي موافق، 35 رأي مخالف و ۱۱ رأي ممتنع از مجموع 205 نماينده حاضر در 
صحن موافقت كردند.  همچنین در بررسي جزئیات اين طرح، نمايندگان با ماده واحده 
اين طرح با ۱۱5 رأي موافق، 26 رأي مخالف و ۱3 رأي ممتنع از مجموع 205 نماينده 
حاضر در صحن موافقت كردند.  براس��اس ماده واحده اين طرح؛ از تاريخ تصويب اين 
قانون، دولت و ديگر نهادهاي متولي مجاز هستند در ترويج فرهنگ قرآني براي چاپ 
و اهداي قرآن كريم از اعتبارات دولت��ي، كتابت هاي برجسته مفاخر ملي مانند مرحوم 
میرزا احمد نیريزي را مورد حمايت و ترويج قرار دهند.  براساس تبصره اين ماده واحده، 
دولت مجاز است در جهت اجراي اين قانون هر ساله از يارانه هاي موجود براي چاپ و نشر 
قرآن مورد نظر به بخش هاي غیردولتي اعتباري اختصاص دهد.  براساس اين گزارش، 
احد آزاديخواه، سخنگوي كمیسیون فرهنگي مجلس درخصوص اين طرح گفت: به نظر 
ما اين طرح اولويت دارد، چرا كه هم مي تواند در حوزه اش��تغالزايي موثر باشد و هم از 
فرهنگ غني ايراني و مفاخر ملي حمايت كند.  وي با اشاره به اينكه اقتصاد مقاومتي به ما 
مي گويد كه به سمت تولیدات داخلي حركت كنیم، تصريح كرد: در حوزه فرهنگ نیز بايد 
به تولیدات داخلي توجه داشته باشیم و اين قانون به هیچ وجه انحصار را ترويج نمي دهد، 
بلكه شمولیت دارد و ما مي توانیم از كساني كه رسم الخط ايراني را در كتابت قرآن كريم 
به كار مي گیرند حمايت كنیم.  نماينده مردم ملاير در مجلس ش��وراي اسلامي افزود: 
بسیاري از متعلمان قرآن نیز رسم الخط هاي غیرايراني همچون عثمان طه را سهل القرائه 

نمي دانند و ما براي سهولت درقرائت نیز به دنبال رسم الخط ايراني رفته ايم. 

حكمت 92
أوَْضَعُ العِْلْمِ مَا وُقِفَ عَلَی اللِّسَانِ، 
وَأرَْفَعُ�هُ مَ�ا ظَهَرَ فِي الجَْ�وَارِحِ 

وَالاَْرْكَانِ.
بی ارزش  ترين دانش  ها آن اس��ت 
كه تنها بر زبان متوقف ش��ود )و در 
عمل ظاهر نگردد( و پرارزش  ترين 
دانش ها آن است كه در اعضا و اركان 

بدن آشكار شود.

    خبر

مسعود غزنچایي    دریچه


